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سرویس سیاســی - نماینده 
مردم جیرفت گفت: تشکیل وزارت 
بازرگانــی برای بخش کشــاورزی 
تبعات منفی خواهد داشت که در بلند 

مدت غیرقابل جبران خواهد بود.
ذبیح الله اعظمی نماینده جیرفت 
و عضو کمیسیون کشاورزی مجلس 
دربــاره آخریــن وضعیــت لایحه 
تشکیل وزارت بازرگانی در مجلس، 
گفت: فعلا  این طرح از دســتور کار 

نمایندگان خارج شده است.
او با بیان اینکه تشکیل این وزارتخانه با قوانین بالادستی مغایرت دارد، ادامه 
داد: قطعا تشکیل وزارت بازرگانی برای بخش کشاورزی تبعات منفی خواهد 

داشت که در بلند مدت غیرقابل جبران خواهد بود.
نماینده جیرفت در مجلس با تاکید بر اینکه با تشــکیل وزارت بازرگانی 
لطمه جدی به تولید داخل وارد خواهد شد، عنوان کرد: با واردات بی رویه برای 
تنظیم بازار بدون در نظر گرفتن تولید داخلی صدمات جبران ناپذیری به اقتصاد 
کشور وارد خواهد شد.  عضو کمیسیون کشاورزی مجلس با بیان اینکه مجلس 
یازدهم با این لایحه مخالف بود، بیان کرد: امیدواریم مجلس دوازدهم نیز این 
لایحه را به طور کامل از دســتور کار خارج کند، در غیر این صورت صدمات 

جبران ناپذیری به بخش کشاورزی وارد خواهد شد.

سرویس سیاسی - در آن زمان، دولت ایران، سراغ دو هواپیما ساز اصلی 
دنیا رفته بود و زاکانی می گفت از خارج خط گرفته اند. حال خودش که برای 
خرید اتوبوس و تاکســی سراغ گمنام های چینی رفته، توضیح دهد که آیا به 

او هم خط داده اند که چه چیزی و از کی بخرد؟!
زمانی دولت حســن روحانی، عزمش را جرم کرد تا تعدادی هواپیمای 
مســافربری برای ناوگان هوایی ایران بخرد؛ ناوگانی که دهها سال بود، روی 

هواپیمای نو ندیده و با فرسودگی عجیبن شده بود.
دو هواپیما ســاز اصلی دنیا، یعنی بوئینگ و ایرباس، طرف مذاکره ایران 
شــدند و قرار شد هواپیماها با اندکی پیش پرداخت وارد کشور شوند و بقیه 
هزینه خریدشــان از محل کارکرد هواپیماها در طول سال های آتی پرداخت 

شود.
چنان قرارداد بزرگی می توانســت هواپیمایــی ایران را که زمانی جزو 
سرآمدان جهان بود، بار دیگر احیا کند ولی مخالفان روحانی، آن را برنتابیدند 

و شروع به سنگ اندازی کردند؛ یکی شان همین علیرضا زاکانی بود.
گزیده از حرف های او در این باره را بخوانید:

- ادعای محرمانه بودن قرارداد ایرباس ها بهانه ای برای پورسانت گیری 
عده ای اســت. اینکه دولت مدعی است رقم قرارداد ایرباس ها باید محرمانه 
بمانــد دلایل مختلفی دارد و یکی از آنها این اســت که بدین ترتیب عده ای 

می توانند از این محل پورسانت بگیرند.
 - در موضوع خرید هواپیماها هم عده ای از خارج به اینها دیکته می کنند 

که چه خریداری شود.
- مدیرعامل ایرباس به ایران می آید و مورد اســتقبال و قدردانی فراوان 
قــرار می گیــرد در حالی که ما با خرید هواپیماها اشــتغال بــرای آنها ایجاد 

کرده ایم.
- در واقع دولت »شو درمانی« کرده است و اصرار می کند می تواند درد 

مردم را با این شو درمانی ها کم کند.
حالا چرخ روزگار چرخیده و نوبت به زمامداری زاکانی و دوســتانش 
رســیده و ناگهان خبری افشــا شده که زاکانی قرارداد محرمانه ای به مبلغ دو 
میلیارد یورو با یک شــرکت چینی نه چنــدان مطرح برای خرید اتوبوس و 
تاکسی بسته است. این قرارداد طوری مخفیانه بسته شده بود که حتی برخی 
اعضای شورای شهر هم بعد از انتشار آن در رسانه ها، از مفادش مطلع شدند و 
کار بدانجا رسید که رئیس کمیته حقوقی شورا گفت: ما با شهردار و شهرداری 
نظارت گریز مواجه هستیم و حتی به متن قرارداد چند میلیارد دلاری زاکانی 

با چینی ها دسترسی نداریم!
قرارداد که افشــا شــد، شــروع کردند به داد و قال که چرا این توافق 
محرمانه را افشــا کردید و حتی از دادســتانی خواســتند افشا کننده را تحت 

تعقیب قرار دهد!
حــال برمی گردیم به افاضات علیرضا زاکانــی که زمانی برای قرارداد 

خرید هواپیما، یقه می دراند!
او گفتــه بود محرمانه بودن قرارداد هواپیما برای این اســت که عده ای 

این وسط پورسانت بگیرند.
حال از جناب ایشــان می پرسیم اگر معنای محرمانه بودن، زمینه سازی 
برای پورســانت اســت، آیا اینجا هم که همه چیز را محرمانه برگزار کردید، 

قرار است بساط پورسانت برپا شود؟
زاکانی گفته بود: در موضوع خرید هواپیماها هم عده ای از خارج به اینها 

دیکته می کنند که چه خریداری شود.
در آن زمان، دولت ایران، ســراغ دو هواپیما ســاز اصلی دنیا رفته بود و 
زاکانی می گفت از خارج خط گرفته اند. حال خودش که برای خرید اتوبوس 
و تاکسی سراغ گمنام های چینی رفته، توضیح دهد که آیا به او هم خط داده 

اند که چه چیزی و از کی بخرد؟!
اگر کســی ســراغ دو تامین کننده اصلی هواپیما برود و در معرض این 
اتهام باشــد که خط گرفته اســت، کسی که از بین صدها خودروساز به سراغ 
یک شــرکت چینی گمنــام برود، به طریق اولی در مظــان این اتهام خواهد 
بــود؛ حال بماند که طرف قرارداد زاکانی برای خرید خودرو، یک شــرکت 

ساختمانی بود!
زاکانی گفته بود که مدیرعامل ایرباس به ایران می آید و مورد استقبال و 
قدردانی فراوان قرار می گیرد در حالی که ما با خرید هواپیماها اشتغال برای 

آنها ایجاد کرده ایم.
او که از آمدن مدیرعامل ایرباس و استقبال و قدردانی ایرانی ها از او این 
گونه آشفته خاطر شده بود، برای خرید خودرو از چین، خودش به چین رفت 

، نه این که طرف چینی برای فروش محصولاتش به ایران بیاید! 
زاکانــی در نقد خرید هواپیما گفته بود که با این کار برای کشــورهای 
تولید کننده، اشــتغالزایی می شــود و حال آن که طبیعت هر قراردادی همین 
اســت و مگر قرار نیســت با دو میلیارد یورویی که از ایران به چین می رود، 

اشتغالزایی شود؟!
زاکانی از این که از مدیرعامل ایرباس قدردانی شده، ناراحت بود؛ البته 
معلوم نیســت که چه قدردانی خاصی از ایرباس شــده بود ولی هر چه بود، 
آن زمان، در و دیوار شــهر را با پوســترهای تمجید از توان تولید کننده های 

خارجی پر نکرده بودند ولی اکنون چه؟  
و نهایتاً اگر دولت قبلی به قول زاکانی "شو درمانی" کرده بود )هر چند 
مادام که برجام برقرار بود، هواپیماهایی که خریده بودند آمدند( زاکانی بگوید 

خودش مشغول چی درمانی است؟!

اعظمی نماینده مردم در مجلس:

تشکیل وزارت بازرگانی به تولید 
لطمه می زند

عصر ایران نوشت:

آقای زاکانی! این دو میلیارد یورو 
هم »پورسانت« دارد؟ شما چی 

درمانی می کنید؟!

واکاوی روزنامه هم میهن از مصاحبه اخبر رئیسی با صداوسیما ؛

  رئیسی گمان می کند ۵ سال از دولتش باقی  مانده است

سرویس سیاســی - روزنامه هم میهن 
در گزارشــی به بررسی مصاحبه رئیس دولت 

سیزدهم با صداوسیما پرداخته است.
چندی پیش ســیدابراهیم رئیســی برای 
دهمین بار مقابل دوربین صداوسیما نشست و 
با دو نفر از مجریان این سازمان گفت وگو کرد؛ 
گفت وگویی که بیشــتر شبیه به ارائه یک طرفه 
گزارش  کار از سوی ریاست دولت سیزدهم بود 
و پرسش سختی نسبت به واقعیت های ملموس 
جامعه در آن مطرح نشد. نه اینکه مجریان سوالی 
درباره وعده هایی مثل ساخت ۴ میلیون مسکن 
یا مهار تورم و گرانی از رئیس جمهور نپرسیده 
باشند؛ بلکه وقتی سیدابراهیم رئیسی پاسخی به 
ســوال ها داد، قانع شدند و سراغ پرسش بعدی 
رفتند. می توانیم بگوییم در این برنامه تلویزیونی 
دیالوگی بین طرفین برقرار نشــد و شاهد یک 
مونولوگ، تک گویی ســخنرانی یک طرفه از 

سوی رئیس جمهور بودیم.
روزنامه هم میهن پیش از این ســوالاتی 
مهم درباره اقدامات و اظهارنظرهای دولتمردان 
مطرح کرده بود. حداقل دو سرمقاله هم میهن با 
عناوین »دولت کجاســت؟« و »اعتماد به نفس 
کجاست؟« درباره فرار مدیران دولتی از روبه رو 

شدن با رسانه های مستقل بوده است.
این روزنامــه همچنین مســئولان را به 
گفت وگوی رودررو و جدی دعوت کرد تا هر 
کدام از آن ها پاســخگوی آمارها، دستاوردها و 
عملکردهای اعلامی در حوزه مسئولیت خود 
باشــند. چراکه طی حدود سه سالی که از عمر 
دولت سیدابراهیم رئیسی می گذرد، هیچ مدیری 
از سطح رئیس جمهور تا وزرا و سطوح پایین تر 
با رســانه های منتقد به گفت وگو ننشسته اند. 
بلکه همواره شاهد پست کردن نظرات آن ها در 
شبکه ایکس )توئیتر(، حضور در صداوسیما، 
گفت وگوهای معدود با رســانه های همسو با 
دولت، شکایت از رســانه های منتقد و بسنده 

کردن به ارسال جوابیه بوده ایم.
پرســش های افکار عمومی دغدغه 

مسئولان نیست
مجید رضائیان، استاد دانشگاه و پژوهشگر 
ژورنالیسم درباره گفت وگوی یک طرفه رئیسی 
با مردم از طریق صداوســیما تاکید کرد که این 
رفتــار مختص به دولت ســیزدهم نیســت و 
رؤســای جمهور در دولت هــای مختلف از 
مصاحبه با همه رســانه ها امتناع می کردند، اگر 
هم امتناع نداشتند تعداد مصاحبه های شان اندک 

بوده است.
او بــه هم میهــن گفت:»رئیس جمهور 
براســاس اختیاراتی که قانون اساسی به او داده 
اســت، می تواند اخطار قانون اساسی بدهد که 
این موضوع نشــان می دهد رئیس قوه مجریه 
نسبت به رؤسای سایر قوا از اختیارات بیشتری 
برخوردار است. نکته این است که اساساً فرایند 
پاسخگویی هر ســه قوه در کشور ما به شدت 
ضعیف اســت. این درحالیست که رؤسای سه 
قوه باید ســه نوع مصاحبه با رسانه ها را داشته 

باشند.
نخســت مصاحبه هــای اختصاصی با 
رســانه ها در حوزه های مختلف،  دوم مصاحبه 
با همه رسانه ها به این شرط که رسانه ها بتوانند 
سوالات خود را مطرح کنند بدون اینکه سوالات 
غربالگری و انتخاب شوند،  سوم هم مربوط به 
گفت وگو با رسانه های خارجی است. در واقع 
رؤسای قوای سه گانه باید آماده پاسخگویی به 

سوالات چالش برانگیز هم باشند.«
این استاد دانشگاه اضافه کرد:»اما در کشور 
ما چنین اقداماتی انجام نمی شــود، بلکه دو سه 
موضوع را به عنوان ســوال در اختیار دو سه نفر 
قرار می دهند تا آنها سوالات مورد نظر را مطرح 
کنند که بیشتر هم حالت گزارش عملکرد دارد نه 
پاسخگویی. این در حالیست که اولین تکنیک در 
یک مصاحبه غلبه مصاحبه گر بر مصاحبه شونده 
است یعنی باید سوالات قوی و پرچالش باشند. 
هدف نهایــی هر مصاحبه ای در اختیار گرفتن 

افکار عمومی است.«
او بــه یک مصاحبــه پرچالش میان مدیر 
شــبکه دو تلویزیون فرانســه و رئیس جمهور 
وقت این کشور فرانسوا میتران اشاره می کند که 
درباره ابتلای میتران به بیماری سرطان و چرایی 
ادامه کار او به عنوان رئیس جمهور بوده اســت. 

بعد از این مصاحبه نظرسنجی مؤسسه جهانی 
گلوپ نشان داد که محبوبیت میتران ۷/۲ درصد، 

افزایش یافته است.«
رضائیــان تصریح می کنــد: »اگر افکار 
عمومی برای مســئولان حائزاهمیت نیست و 
قرار اســت خودشان با خودشان صحبت کنند 
نیازی به ارزیابی افکار عمومی هم وجود ندارد 
اما حقیقت این است که رؤسای قوای سه گانه 
هر یک باید به بســیاری از سوالات پاسخ دهند 
و فرایند پاسخگویی را جدی بگیرند. مقامات 
ارشد کشور باید بدانند که اقدامات و گفتار آنها 
بر افکار عمومی تاثیرگذار است و وظیفه دارند 
ابهامات موجود را برای مردم برطرف کنند. اگر 
مصاحبه ها این هدف را محقق نکنند،  فایده ای 

ندارد.«
همواره شــاهد این موضــوع بوده ایم که 
مسئولان کشور با خبرنگاران رسانه های خارجی 
گفت وگو و حتی مصاحبه اختصاصی داشته اند؛ 
روندی که درباره رسانه ها و خبرنگاران داخلی 
رخ نمی دهد، علت این ماجرا چیست؟ سوالی 
که این پژوهشــگر ژورنالیســم در پاسخ به آن 
گفت:»چرایی ایــن عملکرد را باید از مقامات 
پرسید اما تحلیلی درباره این موضوع وجود دارد. 
به این معنی که اساساً تعامل با رسانه های منتقد 
یا رســانه های تخصصی در یک حوزه خاص، 
تاثیری بالاتر از مصاحبه با یک رسانه خارجی 
دارد. گفت وگو با یک رسانه داخلی می تواند بر 
موضوعاتی دامن بزنــد و حتی این فرصت را 
ایجاد کند که یک مقام سیاسی به سوالات پاسخ 
دهد. در واقع گفت وگو با یک رســانه داخلی 

تاثیرگذارتر است.«
او بر این باور اســت که پاســخگو نبودن 
بــه رســانه های داخلی به دلیل آن اســت که 
اقناع افکار عمومی و رفع ابهام از پرســش های 
جامعه،  مسئله و دغدغه اصلی مسئولان نیست 
درحالی که رؤسای قوا باید این مسئله را دغدغه 
خود بدانند. او ادامه می دهد:»این تفکر اشــتباه 
مربوط به همه دوره ها بوده است. وقتی دغدغه 
اصلی دولتمردان اقناع افکار عمومی نیســت 
بسیار طبیعی است که با رسانه های تخصصی 

یا رسانه های منتقد داخلی نشود.«
این اســتاد دانشــگاه ریشه کم توجهی به 
رســانه های داخلی را توجه مسئولان به شأن 
روحانیت دانســت و توضیح داد:»شــأنی که 
روحانیــت در ابعاد مختلف بــرای خود قائل 
است حتماً محترم اســت اما اگر این موضوع 
باعث می شود که هراس از شکسته شدن شأن 
روحانیت در مصاحبه جمعی یا اختصاصی بر 
توجه به افکار عمومی غلبه یابد چرا باید یک فرد 
روحانی خود را در چنین جایگاهی قرار دهد که 
بخواهد پاسخگوی افکار عمومی باشد. یعنی 
فردی که نسبت به شکسته شدن شأن او نگرانی 
وجود دارد نباید مسئولیت هایی را برعهده بگیرد 
که زیرذره بین بوده و او را مکلف به پاسخگویی 
به مردم می کند. افرادی باید به عنوان ســران قوا 
قبول مســئولیت کنند که همواره در دسترس 
بوده و حتی اگر نمی توانند پاسخگوی مسئله ای 

باشند، موضوع را اعلام کنند.«
به رئیسی گزارش غلط می دهند

ســعید شریعتی، عضو شــورای مرکزی 
حزب اتحــاد ملت درباره مصاحبه تلویزیونی 
اخیــر رئیس جمهور به خبرنــگار »هم میهن« 
گفــت: »جریان حاکم به ویژه در کارگزاران قوه 
مجریــه از صدر تا ذیل، رســانه و مطبوعات 
را به چشــم روابــط عمومی نــگاه می کنند. 
آنچه بــه عنوان روزنامه نگاری، پرسشــگری 
و اطلاع رســانی می شناســیم و از یک رسانه 
حرفه ای انتظار داریم، جایی در این نگاه ندارد. 
این گفت وگوهای خبری با آقای رئیسی با چند 
مجری شناخته شــده صداوسیما یا خبرنگاران 
خاص، بیشــتر برای بازتاب دادن صحبت های 
ایشان بدون هیچ چالش، پرسش و حرف های 

جدی است.«
وی درباره آن بخش از صحبت های رئیسی 
که از مبارزه بی تعارف با فساد خبر داده بود، اظهار 
داشت: »اگر رسانه های آزاد وجود داشتند اصلًا 
نیازی نبود شخصی مقابل رئیس دولت بنشیند 
و پرسشی درباره فساد مطرح کند. موضوعات 
به روز رصد و اطلاع رسانی می شد و هر کسی 
که در مســائلی این چنین مسئولیتی داشت، در 
جایگاه خود به رســانه ها پاســخ می داد یا اگر 
پاســخی نداشت در نهایت مسئولیت موضوع 

را می پذیرفت.
موضوع چای دبش و فســادی که رقم آن 
حدود ۴/۳ میلیارد دلار اعلام شده است، هنوز 
پر از ابهام اســت. یک روز اصل وقوع آن انکار 
و روزی دیگر تائید می شــود. مقامی می گوید 
چند نفر دســتگیر یا برکنار شدند و جایی مقام 
دیگری می گوید اصلًا پولی پرداخت نشــده 
است. حرف ها درباره این پرونده بسیار متنوع 
و متکثر اســت. خبرنگاران مستقل که به چنین 

اسناد و اطلاعاتی دسترسی نداشتند.
من بــاور دارم که مســئله چای دبش در 
درگیری ها و اختلافات دســتگاه های مختلف 
ساخت قدرت کشور به بیرون درز کرد. متاسفانه 
حتی کشف فساد هم از مسیر درست نیست. قبل 
از این پرونده، مســئله فولاد مبارکه مطرح بود. 
سپس مشخص شــد عددی که به رسانه ها راه 
پیدا کرد، محصول دعوای درونی آن مجموعه 
صنعتــی بود. هیچ کس هم پاســخ نمی دهد و 
نمی گوید بالاخره این پرونده چه سرنوشــتی 
پیدا کرد. این ها به خاطر عدم وجود شفافیت و 
افشاگری ها از طریق جنگ قدرت است. در حال 
حاضر بخش زیادی از افکار عمومی هر چه به 
آن ها گفته شود چه راست باشد و چه دروغ، به 
خاطر پیش زمینه ذهنی ای که دارند باور می کنند. 
این آشفته کردن فضا یکی از تبعات آزاد نبودن 

گردش اطلاعات است.«
شــریعتی درباره تمایل مقامات دولتی به 
مصاحبه با شــبکه های خارجی حتی به قیمت 
پاســخ دادن به پرسش های چالش برانگیز آنان 
و عدم گفت وگو با رســانه های منتقد داخلی، 
گفت: »گفت وگوهایی که مســئولان کشــور 
طی تشریفات خاصی با رسانه های بین المللی 
می کنند، ارزش رسانه ای و خبری خاصی ندارد؛ 
مثل گفت وگوهایی که در حاشیه سفر نیویورک 
اتفــاق می افتــد. حتی اگر ایــن گفت وگوها 
چالش برانگیز باشــد. جواب هــای پرتی داده 

می شــود و اگر در داخل از آن ها سوالی راجع 
به پاسخ هایشــان بپرسید، مطرح می کنند که ما 
باید در برابر رسانه های خارجی از حیثیت کشور 
دفاع کنیم. شبکه ای مثل سی ان ان و خبرنگاری 
مثل کریســتین امانپور هم انقدر مشغله دارند 
که پاســخ های پرت مصاحبه شونده  را پیگیری 
نکنند که کجا حقیقت مطرح شده و کجا خلاف 
واقع بوده است. صحبت ها را منتشر می کنند و 

قضاوت را بر عهده افکار عمومی می گذارند.«
این فعال سیاســی اصلاح طلــب درباره 
صحبت های رئیسی راجع به آمارهای ساخت 
مسکن گفت: »پیش از این آقای رئیسی از وعده 
ساخت ۴ میلیون واحد مسکن عقب نشینی کرد 
و گفت منظورم این بود که کشــور به ۴ میلیون 
مســکن نیاز دارد. فارغ از اینکه رئیس جمهور 
باید نیازهای کشور را برآورد کند یا با مدیریتش 
آن ها را برآورده کند، اجازه بدهید صحبت های 
مطرح شده در این گفت وگو درباره آمار ساخت 
مســکن را مرور کنیم. آقای رئیسی گفتند ما در 
این ۳ ســال ۵/۲ میلیون واحد مسکن ساختیم. 
مدرکــی هم برای اثبات ایــن ادعا در اختیار ما 
نیســت. از کجا می توانیم آن را راستی آزمایی 
کنیم؟ از طریق آمارها و نرخ رشد بخش مسکن 

در رشد اقتصادی.
وقتی گفته می شــود که ظرف سال های 
۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲، دوونیم میلیون مســکن ساخته 
شده، رشد مسکن باید بالای ۱۰ درصد می شد. 
نرخ رشد مســکن ۲/۱ اعلام شده اما اگر آمار 
۲۵ میلیون خانوار در کشــور را مبنا قرار بدهیم 
و ۲۵ میلیون خانه در کشــور داشته باشیم، این 
دوونیم میلیون مسکن جدید ۱۰ درصد رشد را 
نشان می دهد، نه ۲/۱ درصد. به نظر می رسد که 
اعداد برای آقای رئیسی معنی و مفهوم ندارد. به 
زبان ساده تر، اگر ۵/۲میلیون مسکن ساخته شد، 
این چه وضعیت اجاره بهاست؟ چرا یک ریال 
قیمت خرید مسکن کاهش پیدا نکرده است؟ 
عرضه، تقاضا را مهار می کند و قیمت را کاهش 
می دهد. اگر به اندازه ۱۰ درصد مسکن در کشور 
ســاخته شده باشد، یک ریال نباید در این بازار 

تاثیر بگذارد؟«
عضو شــورای مرکزی حزب اتحاد ملت 
یادآور شــد: »منصفانــه بخواهیم بگوییم، این 
شرایط ربطی به رئیسی ندارد. انزوا، تحریم، عدم 
ورود سرمایه، استهلاک شدید زیرساخت ها این 
وضعیت را به وجود آورده اســت. بیش از ۱۰ 
ســال است که نرخ تشکیل ســرمایه ثابت در 
کشــور منفی بوده است. در کنار این ها، خروج 
ســرمایه را نیز قرار بدهید. ما هر ســال تحلیل 
می رویم و چیزی به اقتصاد اضافه نمی شــود. 
با چنین وضعیتی، تولید شکل نمی گیرد. این ها 
عددســازی است. اگر این اعداد واقعی بود، به 
فاصله ۶ ماه تاثیر آن بر زندگی مردم مشهود بود.«
رئیســی نیازی به پاســخگویی 

احساس نمی کند
محمد مهاجری، عضو شورای سردبیری 
سایت خبرآنلاین و تحلیلگر سیاسی اصولگرا به 
هم میهن گفت:»صحبت رئیس جمهور با رسانه 
ملی به صورت کلی مسئله ای نادرست نیست اما 
اینکه این رسانه به مثابه یک تریبون یک طرفه و 
بدون چالش برای بیان گفته های رئیس جمهور 
باشد، نه برای شخصیت رئیس جمهور امتیازی 
محسوب می شود و نه برای صداوسیما به لحاظ 
شــأن حرفه ای و رســانه ای ارزشی به حساب 
می آید.« او معتقد اســت که رئیســی در میان 
رؤسای جمهور کمترین میزان ارتباط حضوری 
با رسانه ها را داشته و معمولاً از این مسئله پرهیز 
می کند که این پرهیز هم از طرف تیم رســانه ای 
و تیــم تبلیغاتی دولت برای رئیس جمهور رقم 
خورده اســت. بنابراین وقتی افرادی سوالات 
کلیشــه ای را در برابــر رئیس جمهور مطرح 
می کنند جواب های او هم کلیشه ای خواهد بود 

که دردی از مردم دوا نمی کند.
این تحلیلگر سیاسی در پاسخ به این سوال 
که چرا پرســش  از رئیس جمهور را دو مجری 
و گوینده خبر برعهده داشــتند و نه خبرنگار، 
گفــت:»در حال حاضر فضــای حاکم بر تیم 
فرهنگی- رســانه ای دولت به گونه ای اســت 
کــه این افــراد در منتهی الیه ضعیف ترین افراد 
رسانه ای کشور قرار دارند. این نکته را براساس 
مرور ســوابق این دوســتان می گویم. معنای 

این ســخن آن نیســت که درمیان این تیم افراد 
حرفه ای حضور ندارند بلکه به این معناست که 
یا اجازه میدان داری در عرصه فعالیت خبری- 
رســانه ای به افراد حرفه ای داده نمی شــود یا 
اینکــه این افــراد ترجیح داده انــد که به جای 
عمل به وظیفه حرفه ای خود بیشــتر به توجیه 
فعالیت های دولت بپردازند. این موضوع باعث 
شده عملکرد مجموعه افرادی که به صورت اعم 
کار رسانه ای در دولت می کنند و به طور اخص 
برای رئیس جمهور کاری انجام می دهند، بسیار 

ضعیف و غیرقابل قبول باشد.«
او اضافه کرد:»با حضــور افراد حرفه ای 
به عنوان مصاحبه کننده، رئیس جمهور متوجه 
می شود که چهره های رسانه ای سوالات خوبی 
می پرسند و باید برای سوالات خوب،  پاسخ های 
مناسبی پیدا کند. در این شرایط رئیس جمهور 
متوجه می شود که اهالی رسانه منحصر به چند 
نفری که پیرامونش هستند یا همان چند نفری 
کــه در مصاحبه تلویزیونــی روبه روی او قرار 

می گیرند، نیستند.«
رئیس جمهور و وزرای او با رســانه های 
خارجی بســیار بیشتر از رســانه های داخلی 
صحبت و گفت وگــوی اختصاصی می کنند، 
علت این موضوع چیست؟ مهاجری در پاسخ 
به این سوال گفت:»نخست اینکه، به دنبال ژست 
هســتند و گمان می کنند صحبت با رسانه های 
خارجی برایشان پرستیژ به دنبال دارد. دوم اینکه، 
رسانه های خارجی به اندازه رسانه های داخلی 
به مسائل داخلی کشور مسلط نیستند و به همین 
دلیــل هم وارد چالش های جدی نمی شــوند. 
همچنین درنظر داشته باشید که مسئولان کشور 
توان انتخاب از بین رسانه های خارجی را دارند 
و می توانند رسانه ای را برای گفت وگو انتخاب 

کنند که خیلی هم وارد چالش با آنها نشود.«
او دربــاره واقعی بودن یــا واقعی نبودن 
آمارهای ارائه شــده از سوی رئیس جمهور که 
در گفت وگوهــای مختلف مقــدار آنها تغییر 
می کند هم عنوان کرد:»متاسفانه دولت سیزدهم 
به شــیوه ای عمل می کند کــه می تواند باعث 
بی اعتباری آمارها و اطلاعاتی شــود که ممکن 
است درست هم باشند. برخی از آمارها اشتباه 
نیستند. مثلًا ممکن اســت واقعاً میزان تورمی 
که می گویند درست باشد اما سال پایه را تغییر 
داده  باشــند یا از سبد هزینه هایی که قبلًا با آنها 
تورم محاسبه می شد مواردی را حذف یا اضافه 
کرده باشــند، چون این موارد را اعلام و شفاف 

نمی کنند آمار به دلخواه شان کاهش می یابد.
بنابراین بهتر اســت فضای ارائه آمار را به 
سمت حرفه ای ســوق داده و اجازه دهند افراد 
مســلط به این حوزه دربــاره آمارها اظهارنظر 
کنند. حتی پیش از انتشار آمارها آنها را به اطلاع 
برخی چهره های علمی برسانند. در این صورت 
آســیب این نحوه آمار دادن کمتر شده و دولت 
هم کمتر بی اعتبار می شــود. آماری که معمولاً 
اعــلام می کنند به جز بی اعتبــار کردن دولت 
نتیجه ای به دنبال ندارد. رئیســی تنها کاری که 
می کند این اســت که کاغذی را که به دســتش 
می دهند،  می خواند درحالی که بهتر است با افراد 
ایــن حوزه ارتباط برقرار کرده و آمارها را با آنها 
بررسی کند نه اینکه هر آماری که دولتی ها اعلام 
می کنند را تکرار کند.« این تحلیلگر سیاســی 
معتقد است رئیس جمهور گمان می کند هنوز 
۵ سال از دولتش باقی مانده و به همین دلیل هم 
برای پاســخگویی درباره عملکرد دولتش زود 
است. بعد از پایان دوره ۸ ساله هم دیگر دوران 
مسئولیت او به پایان رسیده و پاسخگو بودن یا 

نبودنش تفاوت زیادی نمی کند.
مهاجری تاکید کرد: »دولت رئیسی، دولت 
مونولوگ اســت نه دیالوگ. در دولت روحانی 
اندکی فضا بهتر شده بود که دوباره بلای دولت 
رئیسی بر سر ما نازل شد. دولت رئیسی، دولت 
آمارهای یک ســویه  اســت که نیازی نمی بیند 
واقعیات را به مردم بگوید. دولت او دولتی است 
کــه واژه ناکارآمدی را به کارآمدی تغییر داده و 
بعد از ۴ یا ۸ سال آوارهایی را بر سر مردم خراب 
خواهد کرد که برای برداشتن آنها سال ها زمان 
لازم است؛ آن هم در شرایطی که هنوز آوارهای 
دولت احمدی نژاد در حوزه تحریم ها بر ســر 
مردم وجود دارد و آوارهای دولت سیزدهم نیز 

به آنها اضافه می شود.«

محمد مهاجری گفت: »صحبت رئیسی با رسانه ملی به صورت کلی مسئله ای نادرست نیست اما اینکه این رسانه به مثابه یک تریبون یک طرفه 
و بدون چالش برای بیان گفته های رئیس جمهور باشد، نه برای شخصیت رئیس جمهور امتیازی محسوب می شود و نه برای صداوسیما به لحاظ شأن حرفه ای و رسانه ای ارزشی به حساب می آید.«

 

سرویس سیاســی -رئیس کمیسیون 
عمــران مجلس گفت: از ابتــدای مجلس 
یازدهم دغدغه نمایندگان ســامان دادن به 

بحث مسکن و اجاره بها بود.
محمدرضــا رضایی کوچــی رئیس 
کمیســیون عمران مجلس شورای اسلامی 
درباره عملکرد مجلــس یازدهم در حوزه 
ساماندهی حوزه مســکن گفت: از ابتدای 
مجلس یازدهم دغدغه نمایندگان ســامان 
دادن به بحث مســکن و اجاره بها بود و بر 

همین اســاس قانونی در مجلس به تصویب 
رسید. 

او افزود: در ســال های گذشته به دلیل 
کوتاهی های که در ساخت مسکن رخ داده 
تعادل عرضه و تقاضا بر هم خورده لذا برای 
ساماندهی و سوق دادن سرمایه های دولتی 
و خصوصی به سمت ساخت مسکن  قانون 
ســاماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها 
املاک مســکونی و جهش تولید مسکن را 
مصوب کردیم تا بخش زیادی از مشکلات 

را از ایــن طریق حل کنیم و جبران کمبود ها 
را داشته باشیم.

رئیــس کمیســیون عمــران افــزود:  
امیداریم با اجرای صحیح و دقیق از ســوی 
مجریان و متولیان ثبات در بازار مســکن و 
رفع مشکلات عدیده در این حوزه را شاهد 

باشیم.
رضایی کوچی با بیان اینکه در ۲ قانون 
مصوب شده ســازوکار های مناسبی برای 
ســاماندهی بخش مسکن دیده شده است، 

عنوان کرد: از جمله این سازوکار ها می توان 
به ارائه مشوق ها و ضمانت های اجرایی لازم 

برای تحقق این قوانین است.
او در پایــان تصریح کرد: امیدواریم با 
توجــه تصویب و تائیــد قوانین مجلس در 
حوزه مســکن دستگاه های اجرایی و متولی 
ایــن قوانین را عملیاتی کنند تا در آســتانه 
فرارسیدن فصل تابستان و آغاز جا به جایی 
مســتاجران دیگر شاهد تلاطم در این بازار 

نباشیم.

رضایی کوچی:

باید سرمایه های دولتی و خصوصی به سمت تولید مسکن برود

این تحلیلگر سیاســی معتقد اســت رئیس جمهور گمان می کند هنوز ۵ سال 
از دولتش باقی مانده و به همین دلیل هم برای پاســخگویی درباره عملکرد 
دولتش زود اســت. بعد از پایان دوره ۸ ســاله هم دیگر دوران مســئولیت 
او به پایان رســیده و پاســخگو بودن یا نبودنش تفــاوت زیادی نمی کند.

یکشنبه 23 اردیبهشت 1403، 3 ذی القعده 1445 ،12 می 2024، شماره 4461، صفحه


